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با حکم رهبر انقلاب
پرویز فتاح رئیس کمیته امداد 

امام خمینی)ره( شد
خامنه ای،  آی��ت الله  حضرت 
رهبر معظم انقاب اس��امی 
از  تقدی��ر  ب��ا  در حکم��ی، 
تاش های مخلصانه مسؤولان 
سابق این نهاد، »اعضای هیأت 
امنا و رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره(« را 
منص��وب کردند. به گ��زارش »وطن امروز« به 
نقل از پایگاه اطاع رس��انی دفتر مقام معظم 
رهب��ری، با توجه به تغییرات صورت گرفته در 
اساسنامه کمیته امداد امام خمینی)ره(، حضرت 
آیت الله خامنه ای، رهبر معظم انقاب اسامی 
در حکم��ی، با تقدی��ر از تاش های مخلصانه 
مسؤولان س��ابق این نهاد، »اعضای هیأت امنا 
و رئی��س کمیته ام��داد امام خمین��ی)ره(« را 
منصوب و تأکید کردند در تحقق هدف نورانی 
این تش��کیات الهی، یعنی توانمندس��ازی و 
تأمین خوداتکایی محرومان و رشد ایمانی آنان 

گام های اساسی و تکمیلی برداشته شود.
متن حکم رهبر انقاب اسامی به این شرح 

است:
با توجه به تغییراتی که در اساس��نامه کمیته 
ام��داد ام��ام خمین��ی)ره( صورت گرفته اس��ت؛ 
حض��رات آقای��ان حجت الاس��ام ح��اج ش��یخ 
محس��ن کازرونی، مهندس پرویز فتاح، حس��ین 
انواری، حمیدرضا ترقی، س��ید مرتضی بختیاری، 
مهندس سیدمنصور برقعی و خانم دکتر مرضیه 
وحیددس��تجردی را به عن��وان اعضای هیأت امنا 
و جن��اب آقای مهندس پرویز فت��اح را به  عنوان 
رئیس کمیت��ه امداد امام خمین��ی)ره( منصوب 
می کنم. رجاء واث��ق دارم مجموعه فوق و رئیس 
محترم این نهاد انقابی با اس��تعانت از پروردگار 
متعال و بهره گیری از تجربیات ارزشمند موجود، 
در تحق��ق هدف نورانی این تش��کیات الهی که 
همانا توانمندسازی و شکوفایی استعدادها و تأمین 
خوداتکایی نیازمندان و محرومان و تقویت و رشد 
ایمان��ی و اعتقادی آنان با ارائه  خدمات اجتماعی، 
حمایتی، فرهنگی و معیش��تی می باشد، گام های 
اساسی و تکمیلی بردارند. بی شک مسؤولان سابق 
کمیته امداد امام خمینی)ره( و در رأس آنها جناب 
آقای عس��گراولادی رحمه الله علیه و در سال های 
اخیر اعضای شورای مرکزی و جناب آقای انواری 
زحمات با ارزشی را در شکل گیری این نهاد مؤثر 
و موفق در مبارزه با فقر و محرومیت کشیده اند که 
ضمن تقدیر از تاش های مخلصانه  آنان، برای همه  
آنها اجر و پاداش الهی را مسألت دارم. گرچه تکیه 
اصلی کمیته امداد امام خمینی)ره( بر کمک های 
کمی و کیفی مردم عزیز کش��ورمان باید باش��د، 
اما ایفای نقش توس��ط دولت و مجلس و دستگاه 
قضایی در پش��تیبانی های همه جانبه از این نهاد 
انقابی در جهت انجام مأموریت های مقدس آن، 
امری انکارناپذیر است. مزید توفیقات همه آقایان 

را از خداوند متعال خواستارم.

قدردانی ۲۰۵ نماینده از شهردار تهران
۲۰۵ نماینده مجلس از اقدامات ش��هرداری 
تهران در بازگرداندن اراضی ملی برای اس��تفاده 
عموم مردم تشکر کردند. مهر در این باره نوشت: 
در پایان جلس��ه علنی روز یکشنبه مجلس که 
نخستین نشست خانه ملت در سال جدید بود، 
تشکر ۲۰۵ نماینده مجلس از اقدامات شهرداری 
ته��ران در بازگرداندن اراضی ملی به مردم اعام 
شد. این نمایندگان از اقدامات شهردار تهران در 
بازگردان��دن هزار و۵۰۰ هکت��ار از اراضی ملی و 

تبدیل آن به فضای سبز، تشکر کردند. 
اهدای مدال خدمت جهادی به قالیباف ■

این در حالی اس��ت که اعضای ش��ورای شهر 
تهران نیز پیشنهاد دادند به واسطه خدمات ویژه 
و ارزشمند شهردار تهران، مدال خدمت جهادی 
به وی اهدا شود. اسماعیل دوستی، عضو شورای 
ش��هر تهران در جریان یکصد و چهل و یکمین 
جلسه شورای شهر تهران اظهار داشت: به واسطه 
فرمایشات مقام معظم رهبری که جا دارد از وی 
تشکر و قدردانی کنیم، ش��اهد دستور ویژه ای از 
سوی ایشان برای تحویل بوستان جنگلی قوچک 
به ش��هرداری بودیم. وی  گفت: بنده پیش��نهاد 
می دهم شورای شهر مدال خدمت جهادی را به 

قالیباف اهدا کند.

واگذاری پارک پردیسان  به شهرداری
اعضای ش��ورای ش��هر تهران درخواس��تی 
ب��رای رئیس جمهور مبنی بر تحویل بوس��تان 
پردیسان به ش��هرداری تهران را تنظیم کردند. 
مرتضی طایی، نایب رئیس ش��ورای اس��امی 
ش��هر تهران اظه��ار کرد: بحث عمده  ش��ورای 
ش��هر درباره اقدامات صورت گرفته در راستای 
اجرای فرمایش��ات مقام معظم رهب��ری درباره 
توسعه فضای سبز پایتخت است. وی به باشگاه 
خبرنگاران افزود: در نخس��تین جلس��ه شورای 
شهر تهران درخواستی مبنی بر تحویل بوستان 
پردیسان از دولت به شهرداری تهران تنظیم شد 
تا این پارک برای شهروندان به تفرجگاه دیگری 

همچون بوستان یاس تبدیل شود.

مديرکل اعزام سازمان حج و زيارت مطرح کرد
 بازگشت صدور روادید عمره 

به حالت عادی 

مدیرکل برنامه ریزي، پذیرش و اعزام سازمان 
حج و زیارت از بازگشت اعزام عمره گزاران ایراني 
ب��ه روند عادي و اع��زام  روزانه 3 هزار و ۵۰۰ زائر 
به سرزمین وحي خبر داد. به گزارش مهر، حسن 
سرخوش، مدیرکل پذیرش و اعزام سازمان حج و 
زیارت با اعام این مطلب گفت: خوشبختانه روند 
صدور روادید در سفارت و کنسولگری عربستان 
عادی شده و روزانه )به تعداد روزهای کاری هفته( 
۵ هزار روادید برای زائران ایرانی صادر می ش��ود. 
وی بیان داشت: مشکل خاصی برای اعزام زائران 
نیس��ت و زائران طبق جدول پروازی برای عمره 
به عربستان اعزام می شوند. مدیرکل برنامه ریزي، 
پذیرش و اعزام س��ازمان حج و زیارت همچنین 
درباره وضعیت زائران بازمانده از عمره نوروز امسال 
به دلیل تعلل سفارت و کنسولگری عربستان در 
صدور روادید به بهانه نداشتن تعداد کافی پرسنل 
اظهار کرد: در پروازهای رجب، ش��عبان و رمضان 
به تناس��ب خالی بودن ظرفیت کاروان ها به این 
زائران پیشنهادهایی می شود تا تاریخ مورد نظر را 
برای انجام این سفر در سال ۹۴ انتخاب کنند. در 
صورتی که تمایل نداشتند، اولویت آنها برای اعزام 

در نوروز ۹۵ محفوظ است. 

رئیس سازمان غذا و دارو اعلام کرد
راه اندازی سامانه رهگیری دارو

معاون وزیر بهداش��ت و رئیس سازمان غذا و 
دارو از راه اندازی سامانه ردیابی و رهگیری کالاهای 
سامت محور در حوزه دارو و غذا به عنوان مهم ترین 
برنامه این س��ازمان در سال جاری نام برد. رسول 
دیناروند، معاون وزیر بهداش��ت و رئیس سازمان 
غ��ذا و دارو به موضوع داروه��ای تقلبی و قاچاق 
اشاره کرد و افزود: متاسفانه وجود داروهای قاچاق 
و تقلب��ی، یکی از مش��کات و چالش های پیش 
روی حوزه س��امت است که باید تا حد امکان با 
آن برخورد کرد. وی، راه اندازی س��امانه ردیابی و 
رهگی��ری کالاهای س��امت محور در حوزه غذا و 
دارو را مهم ترین برنامه سازمان غذا و دارو دانست 
و ب��ه مهر گفت: راه اندازی این س��امانه در س��ال 
گذش��ته کلید خورد و امسال اجرایی خواهد شد. 
دیناروند عنوان کرد: با راه اندازی این سامانه، همه 
فرآیندهای صدور مجوز تولید و واردات به صورت 
الکترونیکی انجام خواهد شد و همین موضوع باعث 
می شود تا جلوی بسیاری از تخلفات اداری گرفته 
شود. معاون وزیر بهداشت از شناسایی آلاینده ها 
و تقلبات غذایی از طریق این س��امانه خبر داد و 
یادآورشد: وجود کد رهگیری روی همه کالاهای 
س��امت محور از توزیع و عرض��ه کالای قاچاق و 

تقلبی در بازار داخلی کشور جلوگیری می کند.
 

 برنامه ریزی برای استخدام 
۵ هزار معلم

قول اس��تخدام ۵ ه��زار نی��رو در آموزش و 
پرورش را از طریق ماده ۲۸ اساس��نامه دانشگاه 
فرهنگی��ان از س��ازمان مدیری��ت و برنامه ریزی 
گرفته ایم. به گ��زارش مهر، علی اصغر فانی، وزیر 
آم��وزش و پرورش با بیان ای��ن مطلب از صدور 
احکام رتبه بندی معلم��ان از اول مهر خبر داد و 
افزود: براساس این طرح معلمان به رتبه های پایه 
ارش��د، خبره و عالی تقسیم می شوند و درصدد 
افزای��ش مهارت های حرفه ای خ��ود برمی آیند. 
وی گفت: ش��اخص های رتبه بندی معلمان را تا 
شهریور مش��خص می کنیم و به تصویب دولت 
خواهیم رساند. فانی خاطرنشان کرد: برای اجرای 
زودت��ر طرح رتبه بندی معلمان ای��ن طرح را در 
دولت تصویب کردیم اما در صورت اصرار مجلس 
شورای اسامی برای قانونی شدن این طرح دولت 
این آمادگ��ی را دارد که طرح را برای تصویب به 
مجلس ارائه کند. وزیر آموزش و پرورش به جذب 
نیرو در آموزش و پرورش اشاره کرد و یادآور شد: 
قول استخدام ۵ هزار نیرو در آموزش و پرورش را 
از طریق ماده ۲۸ اساسنامه دانشگاه فرهنگیان از 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی گرفته ایم و بزودی 
آزمون اس��تخدامی برگزار خواهیم کرد و اولویت 

استخدام با مربیان پیش دبستانی خواهد بود. 

  مسعود س��لطانی فر، رئیس سازمان میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری از مسافرت 

1۵ میلیون ایرانی در نوروز ۹۴ خبر داد.
  به گفته محمداسماعیل اکبری، رئیس مرکز 
تحقیقات سرطان دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی 1۴ درصد سرطان ها در کشور مربوط به 

سرطان کودکان است
  پیمان س��نندجی، مدیرعامل شرکت واحد 
اتوبوس��رانی تهران از ورود 6۴ دستگاه اتوبوس 
برقی جدید ت��ا پایان فروردین ماه امس��ال به 

خیابان های پایتخت خبر داد.

کمیته امداد

حام�د نجفی مهر: خدمت س�ربازی همان ان�دازه که 
م�ورد توجه جوان�ان و دغدغه خانواده هاس�ت برای 
اف�راد س�ودجو هم فرصت�ی ب�رای منفعت طلبی به 
حساب می آيد تا با سوءاستفاده از نگرانی های جوانان 
و پرس�ش هايی که در اين مس�یر برای آنها به وجود 
می آي�د راهی برای پرکردن جیب خود بیابند. يک بار 
سايت ها و فضای مجازی جولانگاه مشاوران غیرمجاز 
قرار می گیرد و بار ديگر اطلاعیه ها و تراکت های رنگی 
تحت عنوان »خدمات مشاوره نظام وظیفه« روی در و 
ديوار ش�هر نظر افراد و بويژه جوانان را به خود جلب 
می کند. مدتی اس�ت مراک�زی با اين عن�وان و برای 
مش�اوره در بحث قوانین س�ربازی فعالیت خود را به 
صورت آش�کار در کلانشهر ها آغاز کرده اند و شواهد 
موجود و تبلیغات آنها نشان می دهد که روز به روز هم 
فعالیت آنها بیشتر از گذشته می شود. اينکه اين مراکز 
که در سطح وسیعی در شهر با عنوان مشاور در امور 
سربازی اقدام به تبلیغ کرده اند برای اين کار صلاحیت 
دارند يا مجوزی از س�ازمان وظیفه عمومی ناجا برای 
فعالیت خود دارند؟ پرسشی است که سردار ابراهیم 
کريمی، جانش�ین س�ازمان وظیفه عموم�ی ناجا در 
گفت وگويی تفصیلی و مشروح با »وطن امروز« ضمن 
آشکار ساختن زوايای پیدا و پنهان اينگونه تبلیغات به 
آن پاسخ داده است. متن کامل اين گفت وگو در ادامه 

پیش روی شماست.
***

  س�ردار! اين روزها تبلیغ�ات مراکزی تحت عنوان 
مراکز مشاوره نظام وظیفه ای در قالب تراکت و بروشور 
در سطح شهر مشاهده می شوند، آيا اين مراکز از نظر 
قانونی و با توجه به ضوابط سازمان وظیفه عمومی ناجا 

مجاز به فعالیت هستند؟
اف��رادی ک��ه می خواهند به عنوان مش��اور فعال 
باشند باید از قوانین، مقررات و موضوعات نظام وظیفه 
مطلع باش��ند تا بتواند به دیگران مشاوره ارائه دهند. 
در حال حاضر مراکزی که در س��طح کش��ور وجود 
دارد یا دفاتری که در پایتخت اقدام به تبلیغ کرده اند 
هیچکدام این تبح��ر را ندارند که فردی را راهنمایی 
کنند. ش��اید بتوانند از نظر کل��ی مطلبی را بگویند 
اما مشاوران خوبی نیس��تند، چراکه از آخرین قواعد 
و قوانین بی اطاع هس��تند.  بر این اساس مشاورانی 
که در سطح ش��هر تهران فعالیت می کنند و چنین 
اطاعیه هایی را پخش کرده اند مورد تایید ما نیستند. 
شاید مجوزی برای مشاوره دادن یا مشاور بودن داشته 
باشند اما مجوزی برای مشاوره در امور وظیفه عمومی 
ندارند. اگر قرار باش��د سازمان وظیفه عمومی ناجا در 
سطح کشور دفاتر مشاوره تاسیس کند به طور قطع 
قبل از هر اقدامی این موضوع اطاع رس��انی عمومی 
خواهد شد و اسامی مشاوران مجاز در سایت سازمان 
معرفی می شوند. بنابراین مشاورانی که در حال حاضر 
فعال هس��تند اطاعات درستی را نمی توانند منتقل 
کنند چه بس��ا ممکن است افراد را به راه غیرمنطقی 

بکشند و حتی دلال باشند. 
  با توجه به اينکه بسیاری از جوانان نیازمند دريافت 
مشاوره در زمینه نظام وظیفه هستند و مراکز موجود 
هم غیرقانونی فعالیت می کنند چه پیشنهادی برای 
جوان�ان داريد که از مس�یر درس�ت بتوانند پاس�خ 

سوالات خود را دريافت کنند؟
در سازمان وظیفه عمومی ناجا برای اینکه بتوانیم 
مش��اوره خوبی را به افراد ارائ��ه دهیم راهکارهایی را 
پیش بینی کرده ایم تا جوانان دچار مش��کل نش��وند. 
مشمولان اگر خواهان پیگیری موضوعی هستند باید 
از مش��اوران ما این کار را دنبال کنند. در حال حاضر 
تلفن  ۰۹۴۸۰ س��ازمان وظیفه عمومی این کار را در 
سطح کش��ور انجام می دهد و بزودی مشاوران ما در 

استان ها هم پاسخگوی جوانان هستند.
  مراجعه افراد به دفاتر مشاوره غیرمجاز چه تبعاتی 

را می تواند برای آنها به دنبال داشته باشد؟
ممکن اس��ت به اس��م انجام مش��اوره ف��رد را به 
دفتر بکش��انند و پیش��نهاداتی را به ف��رد ارائه دهند 
یا راهنمایی های غیرمنطقی ارائه ش��ود که بیش��تر 
فعالیت های دلالی را تداعی می کند. همچنین امکان 
دارد جاعل باشند که با راهکارهای غیر قانونی از فرد 

سوءاستفاده کنند. یا اینکه موضوعاتی را مطرح کنند 
که صحت نداش��ته باش��د و از افراد به عنوان طعمه 
استفاده کنند. فکر می کنم برخی از این مراکز مشاوره 
می توانند از این گروه باش��ند، چرا که در اتفاقاتی که 
پی��ش از این افتاده و در جریان دس��تگیری باندهای 
جاعل به چنی��ن مواردی برخورد کرده ایم که افراد را 
به بهانه راهنمایی و انجام کارهای نظام وظیفه جذب 
کرده اند و بعد راهکارهای دیگری را آموزش می دهند 
تا از این طریق کار را دنبال کند. به نظر می رس��د در 
مراکز مشاوره غیرقانونی چنین مشکاتی هم وجود 

داشته باشد.
  ب�ا توجه به تبلیغ گس�ترده اين مراک�ز در فضای 
مجازی و غیرقانونی ب�ودن فعالیت آنها چه برنامه ای 

برای برخورد با اين مراکز وجود دارد؟
 چون ممکن است این مراکز در مناطق گوناگونی 
ایجاد ش��ود و در فضای مجازی فعالیت گسترده تری 
داشته باشند، به نظر می رسد اطاع رسانی از برخورد 
قانونی موثرتر اس��ت. زمانی که اعام ش��ود ما مراکز 
مشاوره نداریم یا اینکه محل درست دریافت مشاوره 
معرفی ش��ود مراکز غیرمجاز خ��ود به خود از چرخه 
خارج خواهند ش��د. در س��طح ته��ران تراکتی را به 
دیوار می چس��باند که ما از این موضوع اطاعی پیدا 
نمی کنیم اما اگر گزارشی به دست ما برسد پیگیری 
می کنیم. اگر گزارش��ی دریافت نکنیم طبیعی است 
که مطلع نمی ش��ویم چون این مراکز تابلوی رسمی 
هم ندارند که ما با آنها برخورد کنیم اما اگر اطاعاتی 
از مردم به دس��ت ما برس��د یا در سایت ما ثبت شود 

پیگی��ری می کنی��م.  ب��ه نظر 
می رس��د مردم نباید به اماکنی 
که بدون تابلوی رسمی و بدون 
مجوز فعالیت می کنند مراجعه 
کنند. هر جا که بخواهد مشاوره 
سازمان وظیفه باش��د و کاری 
برای س��ازمان انج��ام دهد باید 
مجوز لازم را داش��ته باشد و در 
کاس های آموزش��ی ش��رکت 
کرده و از مق��ررات جدید آگاه 

باشند اما هیچکدام از این مراکز این سندیت را ندارند 
و نمی توانند مش��اوره ارائه دهند. لازمه جلوگیری از 
فعالیت آنها هم اطاع رسانی دقیق است تا مردم آگاه 

شده و سراغ چنین افرادی نروند.
  اما سردار! اين روزها در فضای مجازی فعالیت های 
اينچنینی  بسیار مشاهده می شود، برای مقابله با آن 

چه برنامه ای داريد؟
م��ا در فض��ای مجازی ه��م وارد ش��ده و بخش 
مش��اوره را راه اندازی کرده ایم ام��ا اینکه بخواهیم با 
همه سایت های فعال در زمینه مشاوره و نظام وظیفه 
برخورد کنیم فضایی دست نیافتنی است و این امکان 
وجود ندارد اما با توجه به اینکه زیرس��اخت های لازم 
را ایج��اد کرده ایم و ب��ه فوریت هم ج��واب مردم را 
می دهیم، توقع داریم از خودمان بپرس��ند تا ما بهتر 
راهنمایی کنیم. افرادی وجود داش��تند که به سایت 
ما مراجعه کرده اند و حتی فکر نمی کردند موضوعی 
به آنها تعل��ق گیرد اما در حین مش��اوره و از طریق 
مش��اوران ما راهنمایی ش��ده  و مواردی که حق آنها 
بوده و می توانستند از آن استفاده کنند به آنها منتقل 
شده اس��ت در حالی که سایت های گوناگون مطالب 
ضعیفی را ارائه می دهند. با یک جس��ت وجوی ساده 
متوجه می شویم که چقدر مطالب ضد و نقیضی بیان 
می کنند، یک س��ایت درباره موضوعی اظهارنظری را 
منتشر کرده که سایت دیگر درباره همان موضوع نظر 

دیگری ارائه کرده است.  
  ش�نیده ها حاکی از آن اس�ت که موضوع سربازی 
حرفه ای در بودجه امس�ال مطرح ش�ده 
و برخ�ی رس�انه ها اي�ن موض�وع را به 
ط�ور خاص دنبال می کنن�د. آيا برای 
عملیاتی ش�دن اين نوع از خدمت 
سربازی برنامه ريزی صورت گرفته 

است؟
لازم اس��ت یک توضیح کلی 
در ای��ن ب��اره ارائه ش��ود. اگر ما 
می خواهی��م درب��اره موضوع��ی 
بای��د تعریف  صحب��ت کنی��م 
عملیاتی نس��بت به آن داش��ته 
باشیم یعنی س��رباز حرفه ای که 
در برخی رسانه ها مطرح می شود 

دارای تعریف مش��ترکی است یا خیر. برخی مواقع از 
اصطاحاتی مانند ارتش حرفه ای و سرباز حرفه ای در 
جامعه استفاده می ش��ود که تعاریف گوناگونی دارد. 
گاهی س��رباز حرفه ای به این معنی اس��ت که فقط 
مزایای بالایی دریافت ش��ود  اما برخی حرفه ای را به 
منظور دانش بیشتر نظامی گری می دانند. بنابراین اول 
باید یک تعریف مشخص از این اصطاح معین شود تا 
منظور بازگوکنندگان مشخص شود. اما در حال حاضر 
سربازی در کشور ما هم تک بعدی نیست، اگر سربازی 
که چندین س��ال در خدمت نیروهای نظامی باشد و 
مزای��ای بالا دریافت کن��د را حرفه ای بنامیم در حال 
حاضر بخشی از نیروهای مسلح به این شکل فعالیت 
می کنند. نیروهای پیمانی به همین شیوه فعال هستند 
یعنی به جای خدمت س��ربازی وارد نیروهای مسلح 

شده و با حقوق بیشتری مشغول فعالیت می شوند.
  چرا برخی رس�انه ها در تلاش هس�تند تا موضوع 
س�رباز حرف�ه ای را در مطال�ب و گزارش ه�ای خود 

برجسته کنند؟
 ایجاد یک فضا و به هر حال بحث کردن راجع به 
موضوعی خاص مخاطبانی را به دنبال خود می کشد. 
موضوع س��ربازی هم برای جوانان دغدغه ای است که 
با توجه به اینکه ش��اید ما کم کار کرده و ش��ناخت 
درس��تی از سربازی در قس��مت های فرهنگی ایجاد 
نکرده ایم تا جوانان سربازی را بشناسند و موقعیت خود 
را بدانند تا مشکات را حل کنند، باعث شده جوانان 
دغدغه های ش��ان را از فضاهای دیگری پیگیر شوند و 
وقتی چنین مخاطبانی وجود دارد  رسانه ها هم دائم به 
آن می پردازند تا بحث داغ باشد 
اما هیچگاه ای��ن مباحث عمق 
ن��دارد و فقط مطرح می ش��ود. 
سرباز حرفه ای که در رسانه ها به 
آن پرداخته شده خیلی سطحی 
بوده و حتی پیش��نهادی برای 
انجام آن هم مطرح نشده است 
اما س��ربازی و تغییرات راجع به 
آن و نوع به کارگیری مشمولان 
در نیروهای مس��لح همیشه به 
عن��وان یک موضوع مهم مطرح اس��ت. ما تحقیقات 
وسیعی انجام می دهیم تا یک سرباز را به کار گیریم و 
آموزش ببیند و خدماتی را ارائه کند و خدماتی را هم 
دریاف��ت کند تا وضعیت برد - بردی به وجود  آید که 
طرفین از آن بهره برند. در نیروهای مسلح بحث های 
زیادی مطرح می ش��ود اما اجرای موضوعات هر کدام 
نیازمند زمان است. اگر تغییرات سربازی را نگاه کنید 
متوجه می شوید در زمان های گوناگون متفاوت بوده 
است این نشان می دهد ما هم بی تفاوت نیستیم و نوع 
انجام خدمت در حال تغییر اس��ت. زمانی که موالید 
زیاد باش��د ما یک جور برخورد  می کنیم، اگر موالید 
کاهش یابد ش��یوه دیگری لحاظ می شود، زمانی که 
متخصصان و تحصیلکرده ها افزایش پیدا می کنند نحوه 
دیگری رفتار می کنیم ضمن اینکه انواع سربازی هایی 
که در کشورهای دیگر وجود دارد از قبیل داوطلبانه و 
اجباری  به نوعی در ایران هم وجود دارد اما ما به آن 

نمی پردازیم.  
  سردار کريمی! آيا اين موضوع را تايید می کنید که 
قرار اس�ت حقوق س�ربازان به میزان 90 درصد افراد 
پاي�ور افزايش يابد، آيا اين اتفاق در س�ال 94 خواهد 

افتاد؟
درباره موضوع افزایش حقوق سربازان صحبت هایی 
شده است، در قانون خدمت وظیفه عمومی این موضوع 
وجود دارد که حقوق سربازان به میزان ۹۰درصد افراد 
پایور ارتقا یابد اما به تامین اعتبارات لازم موکول شده 
است و هرقدر که حقوق کارمندان در سال ۹۴ افزایش 
پیدا کند سربازان هم افزایش حقوق خواهند داشت. 
ارتقا به میزان ۹۰درصد حقوق پایوران در بودجه سال 
۹۴ مطرح نشده و این موضوع بسیار هزینه بر است اما 
ب��ه طور کلی قانونگذار این اصاحیه را در نظر گرفته 
اس��ت اما زمان اجرای آن به تامین اعتبارات بستگی 
دارد و طی چندین س��ال ص��ورت خواهد گرفت. اما 
ارتباط این موضوع به سربازی حرفه ای هم به نداشتن 
تعریف واحد از س��ربازی حرفه ای مرتبط است. یعنی 
برخی بر ای��ن باورند که اگر میزان حق��وق بالا برود 
سربازی حرفه ای می شود در صورتی که دیدگاه های 

دیگری هم وجود دارد. 
  تعدادی از کارشناسان طرح جريمه مشمولان غايب 
را که برای امسال اجرايی می شود طرحی تبعیض آمیز 

می دانند، نظر شما در اين باره چیست؟
اگ��ر در سیس��تم رایانه ای ب��ا واژه تبعیض از این 
موض��وع یاد کنید به طور حتم ب��ا چندین هزار نظر 
روبه رو می شوید که شما را محکوم می کنند. هر چیزی 
ک��ه در جامعه اتفاق می افتد نظ��رات متفاوتی راجع 
به آن مطرح می ش��ود اما آنچه از نظر ما مهم اس��ت 
تعیین تکلیف مشمولان غایب است. ما به دنبال این 
هستیم که بیشترین تعیین تکلیف انجام شود. تا هر 
زمان که مش��مول غایب وجود داشته باشد و تعیین 
تکلیف نش��ود ما باید اقدامات زی��ادی را انجام دهیم 
و آنها ه��م در جامعه محدودیت ها و محرومیت هایی 
دارن��د که باید اعمال ش��ود.   آنچه دولت به مجلس 
پیشنهاد کرد جریمه مشمولان غایب بود و از نظر ما 
چون تعیین تکلیف مشمولان را انجام می دهد  اجرای 
آن را مناس��ب می دانیم البته آنقدر نمی خواهیم وارد 
این موضوع شویم که این تبعیض است یا نه. به نظر 
می رسد تعیین تکلیف به سرعت انجام می شود که برای 

ما مفید است.
  ام�ا در همین ش�رايط هم برخی اف�راد غايب توان 
پرداخت جريمه ريال�ی را ندارند، تکلیف اين گروه از 

غايبان چیست؟
به هر حال میزان جریمه به شکلی است که بیشتر 
نفراتی که در این طرح وارد می شوند بتوانند از عهده 
پرداخ��ت آن برآیند. باید دید میزان ثبت نام ها چطور 
است و چند نفر از چه گروه هایی یا از چه شهرهایی با 
چه وضعیت مالی از این طرح استقبال می کنند. اینکه 
مطرح ش��ود تنها پولدارها هستند که این موضوع را 
دنبال می کنند منطقی نیست چون تعداد زیادی به 
دنبال تعیین تکلیف سربازی خود هستند و این از نظر 

ما خوب است.
  از جمل�ه دغدغه ه�ای خانواد ه ها بح�ث خوراک و 
پوش�اک و معیش�ت فرزندانش�ان در دوران سربازی 
اس�ت، وضعیت زيست سربازان در حال حاضر به چه 

کیفیتی است؟
زمان��ی همه از خوراک می نالیدن��د اما در حال 
حاضر خوراک ما با س��ربازان یکی است. آنچه من 
می خورم سرباز هم می خورد. زمانی مصطلح بود که 
به س��رباز  آش خور می گفتند اما هم اکنون آش در 
پادگان پیدا نمی ش��ود. بیشترین اعتبار به خوراک 
و پوشاک  تعلق می گیرد و تاش می کنیم زیست 
سربازان را بهبود دهیم. در مقطعی افزایش ۲برابری 
اعتبارات خوراک را داشتیم که غذا بسیار با کیفیت تر 
شد و لازم است خانواده ها با محیط آشنا تر شوند تا از 
این نگرانی آنها کاسته  شود. در حال حاضر وضعیت 
خیلی تغییر کرده و نس��بت به 3۰سال پیش قابل 
مقایسه نیست و غذاخوری ها و آسایشگاه ها کیفیت 
بالایی دارند.  من نمی گویم غذای ما همتراز غذای 
منزل اس��ت اما به هر حال برای جایی که جمعی 
زندگی می کنند کیفیت بسیار خوب شده است. باید 
در نظ��ر گرفت چارچوبی که ما در یک کار جمعی 
رعایت می کنیم با محیط خانه متفاوت است.  گروه 
کوهن��وردی که به کوه می رون��د غذایی که حمل 
می کنند غذای رستوران نیست، مکان استراحت آنها 
هتل نیست. انضباط در مسیر از قبل تعریف می شود 
تا س��الم از ابتدای کوه به قله برس��ند و بازگردند، 
کار جمعی قاعده و قانون خود را دارد تا س��امتی 
تضمین شود. اینکه سالانه صدهاهزار مشمول وارد 
پادگان ها می شوند و ۹۹/۹درصد آنها سالم ترخیص 
می شوند این آمار به خوبی نشان می دهد که مراقبت 
از سامت سربازان تا چه حد جدی است. پس همه 
افرادی که در نیروهای مسلح هستند سرباز را همکار 
و دوست می بینند و توجه دارند که به سامت این 

دوران را طی کنند. 
  طرحی که پیش از اين با عنوان خوشايندسازی 
س�ربازی مطرح می ش�د در حال حاض�ر پیگیری 

می شود يا از دستور کار خارج شده است؟
این طرح همچنان در دس��تور کار اس��ت و دنبال 
می شود. باید دائم اتفاق افتد چون ترکیب همیشه در 
حال تغییر است. من ممکن است در نیروهای مسلح 
3۰س��ال خدمت کنم اما در این مدت 1۵گروه سرباز 
ترخیص می ش��وند پس باید دائم وضعیت آنها رصد 
ش��ود. در حال حاضر به صورت مداوم موضوعاتی که 
می تواند سربازی را خوشایند کند و خدمت را راحت تر 
کند بررسی می شود و جلسات گوناگونی در این باره 
ش��کل می گیرد تا طرح های لازم در نیروهای مسلح 

اجرایی شود.
  تازه ترين اقداماتی که سازمان وظیفه عمومی ناجا 

برای خوشايندسازی سربازی انجام داده، چیست؟
م��ا هم��ه خدم��ات را از حالت حض��وری خارج 
می کنیم و تاش کردیم اف��راد خیلی نگران آمدن و 
رفتن نباشند. در مقطعی تاریخ اعزام را در یک فرجه 
زمانی به افراد سپردیم تا خودشان عنوان کنند در چه 
تاریخی می خواهند اعزام شوند. این موضوع خیلی از 
مش��کات را حل کرد. پی��ش  از این چون اختیاری 
برای این کار نداش��تند با مشکل مواجه می شدند که 
در راس��تای خوشایندسازی این برنامه در دستور کار 
قرار گرفته است. کار جدیدی که برای متخصصان و 
تحصیلکرده ها انجام می شود این است که آنها بتوانند 
رزومه خود را ارائه کنند و عنوان کنند در چه زمینه ای 
فعالیت کرده ان��د تا با توجه به تخصص و عاقه خود 

به کارگیری شوند. 

جانشین سازمان وظیفه عمومی ناجا در گفت وگو با »وطن امروز« اعلام کرد

دلالی مراکز غیرقانونی به نام »مشاوره سربازی«!
نبض جامعه

آوای شهر

ممکن است به اسم انجام مشاوره فرد 
را به دفتر بکش�انند و پیشنهاداتی را 
ب�ه فرد ارائ�ه دهند ي�ا راهنمايی های 
غیرمنطق�ی ارائ�ه ش�ود که بیش�تر 
فعالیت های دلال�ی را تداعی می کند. 
همچنی�ن ام�کان دارد جاعل باش�ند 
که ب�ا راهکارهای غیر قانون�ی از فرد 

سوءاستفاده کنند
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  خريدخدمت مشمولان غايب را تبعیض نمی دانیم

کوتاه و گويا


